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a r m a n m e l i . i r آرمان ملي از»ريل گذاري« احياي مذاكرات برجام  
گزارش مي كند:     

مذاكرات برجام در كشاكش 
گفت وگــوكارشكني آمريكا و موافقت اروپا 

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«:      
 ناديده گرفتن 6 دور مذاكرات وين

 به نفع ايران نیست  
  تصميم گيرنده نهايی آمريکاست

  دستاوردهای مذاكرات وين را نبايد به خطر انداخت

آرمان ملی: بازگشت به برجام در راه 
پرسنگلاخی افتاده است. بیش از سه ماه و نیم 
است که تهران میز مذاکرات را در وین ترک 
کرده و هنوز زمان دقیقی برای بازگشتن به 
4 تعیین نشده است. از  گفت وگوها با 1+
آن سو به نظر می رسد که طرف آمریکایی هم 
در مورد پیشنهاداتی که در مورد »پلن بی« از 
سوی رژیم صهیونیستی داده، فکر می کند. 
در این میان به نظر می رسد بازگشت به 
گفت وگوها از یک سو و روندی که دو طرف 
باید برای احیای برجام طی کنند از سوی 
دیگر، ابهامات فراوان و پیچیدگی بی شماری 
پیدا کرده است. با این حال همه طرف ها هنوز 
بر ضرورت گفت وگو و رسیدن به یک نتیجه 

اصرار می ورزند.
  لغو نشست بروكسل

اوایل هفته ایران اعلام کرد که مذاکرات 
مرتبط با احیای برجام »از روز پنج شنبه 
29مهر در بروکسل آغاز خواهد شد.« این 
در حالی بود که چنین اتفاقی پیش از این 
پیش بینی نشده بود و وین تنها شهر میزبان 
مذاکرات اخیر بود که در آن ایران در یک سو 
4 به گفت وگو می نشست و از سوی  با 1+
دیگر ایالات متحده با این گروه از کشورها 
رایزنی می کرد. دولت حسن روحانی درحالی 
کارش را به پایان برد که گفته می شد بخش 
عمده ای از مشکلات در گفت و گوهای وین 
حل شده است اما مخالفت های داخلی مانع 
از رسیدن به یک توافق با طرف مقابل بوده 
است. اما تصمیم تازه برای ادامه گفت وگوها 
در بروکسل که به معنای شروعی تازه بود، 
این بار تنها با چند کشور اروپایی و بدون 
حضور انگلیس و آمریکا بود که از سوی ناظران 
به عنوان نادیده گرفتن دستاوردهای وین 
شناخته شد. پیش از اعلام خبر سفر هیات 
ایرانی به بروکسل برای اواخر ماه، انریکه 
مورا در تهران با علی باقری کنی به گفت وگو 
پرداخت. اما این سفر نتوانست دولت را به 
بازگشت مستقیم بر سر میز مذاکرات متقاعد 
کند. حسین امیرعبداللهیان گفته بود که 
پیش شرط مذاکرات برای احیای برجام، 
»حسن نیت و اقدام جدی آمریکا قبل از 
مذاکره« است و تهران مذاکره را از »زمان 
خروج ترامپ از برجام دنبال می کند و نه 
موارد دیگر.« از این گفته دو استنباط وجود 
داشت. نخست اینکه رویکرد ایران در مورد 
ازادسازی ده میلیارد دلار از پول های بلوکه 
شده کشور، که البته از سوی غرب با آن 
مخالفت شد، جدی بوده و دوم اینکه دولت 
سیزدهم به احتمال بسیار قصد بی اعتنایی 
به دستاوردهای اخیر دولت دوازدهم در وین 
را دارد و می خواهد خودش برای مذاکرات 
تازه ریل گذاری کند. با همه اینها ماجرای 
گفت وگوهای بروکسل در دو روز گذشته 
منتفی شد. طبق اعلام ایران قرار بود که روز 
پنجشنبه این گفت وگوها اجرایی شوند ولی  
سخنگوی کمیسیون اتحادیه اروپا اعلام کرد 
پنجشنبه و در بروکسل بین اتحادیه اروپا و 
ایران گفت وگویی در کار نخواهد بود. به نظر 
می رسد که هرچند برخی از ناظران رفتار 
ایران را خریدن وقت برای بازنگشتن به میز 
مذاکرات یا داشتن برگی برنده در دست 
می دانند اما طرف مقابل هم در زمینه پیچیده 

کردن وضعیت کم کاری نمی کند.
  آمريکا و آزمايش ابزارهای فشار

همزمان با اماواگرها در زمینه بازگشت 
ایران به مذاکرات، لحن طرف آمریکایی 
تغییرات چشمگیری کرده است. پیش از 
این آنها بارها در مورد ضرورت بازگشت 
ایران به گفت وگوهای وین سخن گفته 
بودند و برخی از دیپلمات ها که با رسانه های 
آمریکایی  ارتباطاتی داشتند، مدعی برداشته 
شدن برخی از تحریم های مرتبط با برجام 
بودند. با این حال آنها هم صدا با همتایان 
اروپایی شان مدام بر اهمیت سرعت بخشیدن 
تاکید  تهران  سوی  از  تصمیم گیری  به 
می کرده اند. اما در هفته های اخیر بحث بر 
سر اینکه ایران ممکن است به سلاح هسته ای 
دست یابد یا فعالیت های هسته ای خود را به 
طرز چشم گیری شدت ببخشد، بالا گرفته 
است. امری که ابتدا از سوی رژیم صهیونیستی 
بار دیگر مطرح شد و حالا به نظر می آید که 
مقامات آمریکایی دنباله آن را گرفته اند. رابرت 
مالی که تنها در یک هفته اخیر بارها اتهاماتی 
علیه ایران در زمینه هسته ای مطرح کرده 
است حالا در سفری به خاورمیانه قصد دارد 
تا با عربستان و امارات در خصوص فعالیت های 
هسته ای کشورمان به گفت وگو بنشیند. او 
اخیرا مدعی شده بود که جهان باید خود 
را برای مقابله با ایران هسته ای آماده کند 
و همچنین گفته بود که غرب باید خودش 
را برای گزینه هایی به غیر از دیپلماسی در 
مورد ایران آماده کند. لحنی که از رابرت مالی 
به عنوان یک آشنای دیرین به دیپلماسی 
و خاورمیانه و مساله هسته ای بعید به نظر 
می رسید. به نظر می رسد که ایالات متحده 
در حال آزمایش ابزارهای فشار خود بر روی 
تهران است تا بتواند مذاکره کنندگان را پای 
میز مذاکره بنشاند. از سوی دیگر دیدگاه دولت 
تازه ایران که مایل به از سرگیری مذاکراتی 
جداگانه از گفت وگوهای وین است، طرف 

مقابل را نگران کرده است.

گزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
روز گذشته اتحادیه اروپا اعلام کرد که 
بر مساله بازگشت به مذاکرات هسته ای 
تمرکز می کند. این اتحادیه همچنین 
تاکید کرد که هدف از این کار برداشتن 
تحریم های آمریکا است که بر اقتصاد ایران تاثیرگذار است. 
پیش از این مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا که اخیرا 
دستیار ارشدش از سفری به تهران به منظور ارزیابی موضع 
دولت جدید ایران درباره ازسرگیری مذاکرات احیای توافق 
هسته  ای در وین بازگشته بود، گفت که آماده است پیش از، 
ازسرگیری این مذاکرات با مقامات ایرانی دیدار کند. همچنین 
گفت که رئیس جمهور جدید ایران و تیم او زمان کافی برای 
آمادگی را سپری کرده  اند. بورل چند روز قبل تر نیز گفته 
است که اگر ایران بخواهد به بروکسل بیاید، آماده این کار 
هستیم اما زمان محدود است. من درک می کنم که دولت 
جدید ایران برای بررسی سوابق مذاکرات و برای تشکیل تیم 
مذاکرات به زمان احتیاج دارد اما این فرصت حالا دیگر سپری 
شده است و زمان بازگشت به مذاکرات است. مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در پاسخ به اینکه در صورت شکست 
احتمالی در مذاکرات، برنامه دیگری درقبال ایران که از آن 
یاد می  شود، شامل چه چیزهایی خواهد بود، گفته است که 
نمی خواهم به پلن بی، فکر کنم زیرا هیچ کدام خوب نیستند. 
در راستای بررسی چالش های پیش روی احیای برجام، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با حسن بهشتی پور، تحلیلگر ارشد 
مسائل سیاست خارجی داشته است که در ادامه می خوانید.

 اساسا امکان لغو تمامی تحريم ها و بازگشت به 
اوضاع ارديبهشت 97 طبق خواسته مسئولان دولت 

سيزدهم وجود دارد؟
آمریکا از تحریم ها تا زمانی که کوچک ترین کارآیی برای آن 
داشته باشد استفاده خواهد کرد. اینکه قول داده شده است که 
تحریم های اصلی علیه ایران لغو شود یک اتفاق خوب است. 
لغو تحریم ها از نفت، گاز، پتروشیمی، بانک مرکزی، سیستم 
مالی و صنایع بزرگ می تواند منجر به یک گشایش اقتصادی 
خوب برای کشور شود. امروز حتی مقوله راستی آزمایی نیز 
سخت است و ایران باید به سمت عملیاتی شدن توافق پیش 
برود. تا زمانی که مذاکرات صورت نگیرد و از نزدیک با برخی 
واقعیت ها روبه رو نشود شاید همچنان مشکلاتی داشته 
باشیم. گزارش ها به دولت سیزدهم منتقل می شود و باید 
در عمل نیز با واقعیت ها رو به رو شوند. دیر شدن در توافق 
به ضرر مردم ایران است. اگر همین مسیر پیش رود در 6 
ماه آینده اوضاع خوب نخواهد بود و شاید به مراتب بدتر نیز 
شود. اگر با همین سیاست های موجود پیش رویم گشایش 
حاصل نمی شود و باید تغییراتی درخصوص برخی سیاست ها 

ایجاد شود.
 ايران با بيان اينکه به دنبال ازسرگيری مذاكرات 
از زمانی است كه ترامپ از برجام خارج شده است چه 

اهدافی را دنبال می كند؟
گرفتن  بر  بیشتری  تاکید  جدید  مذاکره کنندگان 
تضمین های کافی دارند برای اینکه مجددا اگر توافق برجام 
صورت گرفت، باز هم دولت جدید آمریکا یا هر دولت دیگری 
که متعهد می شود، تعهدات خود را زیر پا نگذارد. چون زیان 
زیادی متوجه اقتصاد و همچنین جایگاه بین المللی ایران 
می کند. بنابراین به نظر می رسد که دولت به دنبال گرفتن 
تضمین هایی باشد تا آمریکا کارهای گذشته خود را تکرار 
نکند. چون بعید نیست که دولت آینده آمریکا به هر دلیلی 
تعهدات خود را نادیده گرفته و سیاست های جدیدی را اتخاذ 
کند. البته ایران هم متقابلا تعهداتی خواهد داد که همچنان 
در چارچوب برجام حرکت کند. راه حلی غیر از این مذاکرات 
وجود ندارد. باید مذاکره کرد و دنبال راه حل های منطقی بود 
اما گره کار به این بستگی دارد که تضمین های کافی برای 
اجرای آنچه توافق می شود، وجود داشته باشد. چون طرف 
آمریکایی می گوید که نمی تواند تضمینی دهد و به طور 
طبیعی ایران هم نمی تواند این ریسک را بپذیرد که دوباره 
تعهدات برجامی را احیا کنند ولیکن با تغییر رویکرد دولت 
آمریکا مواجه نشود. البته این گره هم راه حل هایی دارد. 
دیپلماسی یعنی پیدا کردن راه حل هایی که بتواند گره ها 
را باز کند و به نظر من اگر واقعا اراده وجود داشته باشد برای 
رسیدن به توافق می توان این گره را هم باز کرد. به طور مثال 
راهکارهایی را پیشنهاد کرد که هر یک از طرفین در صورت 
زیرپا گذاشتن تعهدات خود، طرف مقابل چه اقداماتی مجاز 

است که انجام دهد.
به نفع  6 دور مذاكرات وين  ناديده گرفتن   
ايران است و آيا مورد پذيرش طرف های مقابل قرار 

می گيرد؟
نادیده گرفتن 6 دور مذاکرات وین به نفع ایران نیست و 
احتمالا مذاکرات جدید نیز مورد پذیرش طرف های برجام 
قرار نگیرد. باید به سمتی حرکت کنیم تا صرفا اختلافات مورد 
بحث قرار گیرند. اینکه بخواهیم برخی تفاهمات را برهم بزنیم 
شاید نتایج خوبی نداشته باشد. ایران تضمین می خواست و 
اینکه برخی نهادها از لیست تحریم خارج شوند و به مراتب 
راحت تر می توان در این خصوص به توافق رسید تا اینکه بار 
دیگر از اول گفت وگو شود. طرف های غربی عنوان کرده 
بودند که تحریم صنایع، نفت، گاز، کشتیرانی و بانک ها را لغو 
خواهند کرد و باید مراقب بود تا همین دستاوردها نیز از بین 
نرود. ایران باید برنامه مدونی داشته باشد و اینکه می گوید 
باید از اردیبهشت 97 بار دیگر مذاکرات را آغاز کرد یعنی 
دقیقا به کجا می خواهیم برسیم. این احتمال وجود دارد که 
آنها نیز خواسته های بیشتری داشته باشند اما ایران می تواند 
نپذیرد. دلیلی ندارد که ایران موارد بیشتری را مورد پذیرش 
قرار دهد. اساس دیپلماسی این است که خواسته ها مطرح 
شود. باید توجه داشت که در این عرصه عملا اروپا تاثیرگذار 
نیست و تصمیم نهایی را آمریکا خواهد گرفت و به همین علت 
باید با احتیاط پیش رفت. اروپا قول داده بود 11 اقدام برای 
کمک به ایران انجام می دهد اما این کار را نیز زیر فشار آمریکا 
نتوانست انجام دهد. اروپا در سال 82 تا 86 نیز نتوانست کار 

خاصی انجام دهد.

آرمان ملی – مطهره شفيعی: گزارش کمیسیون 
اصل 9۰ قانون اساسی مجلس درباره »رسیدگی به 
تخلفات وزارت نفت و سازمان حفاظت محیط زیست 
در ارائه گزارش ناصحیح درخصوص بنزین تولیدی 
صنایع پتروشیمی« پس از قرائت در صحن علنی 
مجلس، به قوه قضائیه ارجاع شد. رسانه های دلواپس 
دیروز برای انتشار این خبر از تیتر: » نمایندگان 
گزارش تخلفات زنگنه و ابتکار را به قوه قضائیه 

فرستادند.«
 وظيفه نمايندگان چيست؟

بر اساس قانون اساسی نماینده مجلس دو وظیفه 
اصلی قانون گذاری و نظارت بر اجرای درست قانون 
را بر عهده دارد. حضور مردم در پای صندوق های 
رای و انتخاب نمایندگان پارلمان هم با هدف ایفای 
این وظایف مطروحه در قانون اساسی است اما گویا 
نمایندگان یازدهمین دوره مجلس وظیفه دیگری 
برای خود تعریف کرده اند که به نظر می رسد بخش 
بزرگی از جامعه با آن موافق نباشد و به نمایندگان 
یادآوری می کنند مجلس خانه ملت است و شایسته 
نیست از این نهاد برای تسویه حساب های سیاسی 
رسانه های  که  اینجاست  جالب  شود.  استفاده 
دلواپس مانند خبرگزاری فارس هم اینچنین وظایف 
نمایندگان را گوشزد می کنند: مجلس در نگاه آیت ا... 
شهید مدرس جایگاه ویژه ای داشت؛ جایگاهی که 
مردم، منتخبان و موکلان به این نهاد می دهند: »ما 
ولی نیستیم. وکیل هستیم و باید نظر موکلین خود 

را بدانیم.« 

 مدعی العموم يا نماينده مردم؟
با آغاز به کار مجلس یازدهم که اکثر نمایندگانش 
با رای کم به بهارستان راه پیدا کرده و دلواپس بودند، 
انتقام یا به نوعی تسویه حساب با حسن روحانی و 
وزرای او بیش از هر مولفه دیگری نمایان بود که 
این روند پس از پایان به کار دولت روحانی سرعت 
بیشتری داشت. برخی نمایندگان مجلس یازدهم 
با فراموش کردن جایگاه نمایندگی مردم، خود 
را در قامت مدعی العموم و حتی دادستان تعریف 
کردند و هر روز بر طبل شکایت از رئیس جمهور 
و وزرای دولت روحانی کوبیدند. لازم به یادآوری 
است برخی  نمایندگان شکایت کننده از روحانی و 
وزرایش را اصولگرایانی تشکیل می دهند که در دولت 
احمدی نژاد اگر نماینده نبودند، فعال سیاسی بودند اما 
هیچ اعتراض و شکایتی تنظیم نکردند و برخی از آنها 
در مقام وکیل مدافع احمدی نژاد و اعضای کابینه اش 
ظاهر شدند. نکته قابل تامل جدیت نمایندگان 
دلواپس در محاکمه اعضای کابینه روحانی است 
بدین معنی که گاهی خواهان محاکمه چند وزیر با هم 
می شوند مانند اسفند 99 که این دلواپسان  از ظریف، 
کلانتری و آخوندی شکایت کردند و شاید تصور این 
را داشتند که تنظیم شکایت از وزرای سابق جایگزین 
عدم تحقق انتظارات جامعه از آنها برای تصویب 
طرح هایی خواهد شد که مشکلاتی مانند اقتصاد و 
معیشت را حل می کند که تصوری اشتباه بود چراکه 
جامعه استقبالی از شکایات نمایندگان مجلس یازدهم 
نکرد و نشان داد مشکل امروز جامعه آنچه نیست که 

روحانی، ظریف و سایر اعضای کابینه دوازدهم انجام 
دادند بلکه مشکل امروز جامعه عدم تعجیل مجلس 
در تصویب طرح ها و لوایحی است که گره ای از زندگی 
آنها باز کند مانند کاهش تورم، کاهش نرخ بیکاری، 

ثبات اقتصادی و...  
 شکايت می كنيم پس هستيم!

شکایت از روحانی و ظریف بیشترین موضوعی 
بود که نمایندگان درصدد تحقق آن بودند و هر بار 
موضوعی جدید برای شکایت پیدا می کرده  و می کنند. 
به عنوان نمونه 9 شهریور ماه نایب رئیس کمیسیون 
اصل 9۰ مجلس از ارجاع سه شکایت این کمیسیون از 
رئیس جمهور سابق به قوه قضائیه خبر داده بود. نصرا... 
پژمان فر توضیح داد: اولین پرونده درباره موضوع بورس و 
دومین پرونده درباره مداخلات ارزی از سوی برخی افراد 
در دولت گذشته و به ویژه آقای روحانی رئیس جمهور 
سابق بود. وی افزود: پرونده دیگری در کمیسیون 
درخصوص بحث مسکن و ترک  فعل هایی که از سوی 
مسئولان دولت گذشته رخ داده تشکیل شده که در 
روزهای آینده با اتمام کارهای کارشناسی بر روی این 
پرونده آن را به قوه قضائیه ارجاع خواهیم داد. 27 مرداد 
هم  یک عضو کمیسیون اصل 9۰ مجلس از شکایت این 
کمیسیون از حسن روحانی و بیژن نامدار زنگنه برای 
افتتاح زودهنگام پروژه انتقال نفت گوره به جاسک به 
قوه قضائیه خبر داده است. این نمایندگان زمانی که سوژه 
برای شکایت از مسئولان دولت قبل ندارند به موضوعاتی 
می پردازند که قابل تامل است به عنوان نمونه 2۰ مهر 
حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون قضایی 

مجلس گفت: »اعضای کمیسیون قضایی به شکایت از 
حجت الاسلام حسن روحانی به خاطر اهانت به منتقدان 
و مردم رأی مثبت دادند تا در قالب ماده 2۳4 آئین نامه 
داخلی مجلس موضوع مورد رسیدگی قرار گیرد و گزارش 
نهایی آن به قوه قضائیه ارسال شود.« نباید فراموش کرد 
که حاجی دلیگانی از حامیان احمدی نژاد و دولت او بود 
و در زمان برخورد دولت احمدی نژاد با منتقدان کلمه ای 
در اعتراض بیان نمی کرد! جالب اینجاست که نمایندگانی 
در مجلس هستند که به اقدامات دیگر نمایندگان انتقاد 
دارند مانند داوود محمدی که می گوید: »در قانون تمام 
راه  حل ها پیش بینی شده است و راه درست این است 
اگر مجلس مشکلی دارد یا حتی سوالی برایش پیش 
آمده از نمایندگان پارلمانی دولت و وزیران بخواهد 
حضور پیدا کنند و به سوالات پاسخ دهند درواقع راه حل 
درست ارتباط و تعامل است، اگر غیر از این باشد یعنی 
مجلس دنبال راه اصلی حل مشکلات نیست. شکایت 
کردن ها چیزی جز پرونده روی پرونده گذاشتن به 
دنبال ندارد و همان طور که اشاره کردم راه حل درست 
دعوت کردن دولت به مجلس است تا مشکلات به صورت 
بنیادین و اساسی حل شود.« عباس عبدی چهره سیاسی 
اصلاح طلب در توئیتری در واکنش به شکایات مجلس 
نوشت:  »اگر جرات محاکمه داشتید اول احمدی نژاد 
را محاکمه می کردید. پرونده خیلی های دیگر در نوبت 

است.«
 نوبت محاكمه ابتکار شد!

اکنون هم نمایندگان مجلس در لیست اعضای 
دولت روحانی به معصومه ابتکار رسیده اند و از او 
شکایت می کنند. علی خضریان سخنگوی اصل 
9۰ مجلس دیروز گزارش این کمیسیون درباره 
رسیدگی به تخلفات وزارت نفت و سازمان حفاظت 
محیط زیست در ارائه گزارش ناصحیح  درخصوص 
بنزین تولیدی صنایع پتروشیمی را قرائت کرد که 
در انتهای آن آمده بود: » آقای زنگنه و خانم ابتکار در 
نقض این تعهد شرعی و قانونی و اخلاقی نه تنها باعث 
تشویش اذهان عمومی، اشتباه محاسباتی و خسارت 
میلیاردی به بیت المال شده اند بلکه موجب تضییع 
حقوق عامه و ایجاد موانع برای کارکنان وظیفه شناس 
در انجام وظایف محوله شده اند لذا به موجب مواد 
697 و 698 قانون مجازات اسلامی از دستگاه قضایی 
درخواست می شود نسبت به تعقیب، محاکمه و 
اعمال مجازات مقرر قانونی نامبردگان اقدام مقتضی 
به عمل آید.« شکایت از زنگنه هم تکراری است و این 
نمایندگان پیش از این هم با طرح موضوعاتی از زنگنه 
وزیر نفت دولت روحانی شکایت کردند البته بدون 

دعوت از او برای شنیدن توضیحاتش!

آرمان ملی- حميد شجاعی: مشکلات معیشتی مردم  نقل 
امروز و دیروز نیست و سالیان متمادی است که تغییر و تحولات 
ناشی از مسائل داخلی و بین المللی و تاثیر آن بر اقتصاد بیمار کشور 
باعث شده تا بیشترین آسیب و زیان را مردم متحمل شوند و هر 
دولتی هم که با شعارهای نجات آفرین می آید پس از چندی با رویت 
مشکلات روش دولت های سابق را پیش می گیرد. چنانکه دولت 
سید ابراهیم رئیسی قرار بود مشکلات مردم را حل کند اما این 2 ماه 
گذشته از فعالیت دولت نشان می دهد که دورنمای چندان خوشایند 
و مناسبی برای آینده اقتصادی کشور و شرایط مردم متصور نیست. 
چه اینکه هنوز تکلیف برجام ، مذاکرات و تحریم ها نیز مشخص نشده 
و معلوم نیست که در مذاکرات پیش رو چه تغییر و تحولاتی رخ 
خواهد داد. هر چند به نظر می رسد دولت هنوز آن طور که باید به 
مشکلات اقتصادی مردم نپرداخته و مجلس نیز اساسا دغدغه خود 
را از حل مشکلات معیشتی مردم به طرح صیانت از فضای مجازی 
تغییر داده است. باید دید این روند ادامه خواهد یافت یا اینکه با 

کیفیتی دیگر تغییر خواهد کرد. 
 زخم كهنه ای به نام معيشت مردم 

می گفتند همه تقصیرات متوجه دولت روحانی است و اگر 
مشکلات اقتصادی امروز باعث فشار بر دوش مردم شده و زندگی را 
بر آنها سخت کرده از بی تدبیری دولت است وگرنه می شود با یک 
برنامه ریزی درست و دقیق شرایط مردم را بهبود بخشید. گویی اینکه 
همه مصائب و مشکلات مردم از دولت روحانی بود و با تغییر دولت 
همه چیز خوب و شرایط کشور نیز گلستان می شد. زمان گذشت و با 
انجام فرآیند انتخابات، رئیس جمهور جدیدی از جمع اصولگرایان و 
مخالفان دولت سابق روی کار آمد تا شرایط کشور را سامان ببخشد. 
همه نگاه ها و انتظارها نیز این بود که رئیس جمهور جدید و دولتش 
در اولین اقدام به حل مشکلات اقتصادی و معیشتی جامعه بپردازند 
و مردم را از این شرایط خارج کنند. اما هر چه رو به جلو رفتیم گویا 
اولویت های دیگری بر این مساله بار شد و مساله معیشت مردم در 

اولویت  های بعدی قرار گرفت. هر چند که نباید شرایط ناشی از کرونا 
در کشور و حل این بحران را نیز نادیده گرفت. با این حال رویه ها 
و رویکردها به نحوی پیش نرفت که بتوان از آن، حل مشکلات 
معیشتی مردم را نتیجه گرفت. افزایش قیمت کالاهای مصرفی 
مردم از یک سو، افزایش قیمت سکه و ارز و مهم تر از همه تحریم ها و 
تاثیرات آنها بر زندگی مردم  باعث شد تا نتوان به دولت در این مدت 
دو ماهه ای که روی کار آمده حداقل به لحاظ اقتصادی چندان نگاه 
امیدوار کننده ای  داشت. نگاهی به رویکردها، اظهارات و شعارهای 
اصولگرایان و دولت مورد حمایتشان در ماه های منتهی به انتخابات 
ریاست جمهوری 14۰۰ به وضوح نشان می داد که اگر اینها روی 
کار بیایند مشکلات کشور جملگی حل خواهد شد و مردم نیز از این 
شرایط برون خواهند رفت. اما عملکرد 6۰ روزه دولت درقبال حل 
مشکلات معیشتی مردم نشان داد که دولت نه تنها برنامه مدونی 
برای حل مشکلات اقتصادی ندارد بلکه هنوز مشخص نیست که بر 
چه اساسی قرار است به حل مشکلات بپردازد. آنهایی که تا دیروز 
بدون توجه به مشکلاتی از قبیل تاثیر تحریم ها و شرایط جنگ 
اقتصادی، روحانی و مردانش را در مظان اتهام قرار می دادند و آنها 
را به ناکارآمدی در حل مشکلات مردم متهم می کردند امروز خود 
نیز وقتی در این شرایط قرار می گیرند و می بینند که در این وضعیت 
تغییر شرایط آنچنان هم سهل و آسان نیست خود نیز به دنبال راهی 
برای توجیه می گردند. از این رو است که به جای ارائه راهکارهایی 
برای برون رفت از این شرایط و حل مشکلات، توپ را به میدان دولت 
قبلی می اندازند و آنها را مقصر این شرایط نشان می دهند. آن طور 
که پیدا است حداقل تاکنون این دولت نیز برای کهنه زخم اقتصاد 
و معیشت مردم کاری از پیش نخواهد برد. این در حالی است که 
رئیس جمهور اخیرا در گفت وگویی تلویزیونی بیان کرد: »من روزانه 
و ساعتی، وضع قیمت ها و به ویژه مواد خوراکی را دنبال و رصد 
می کنم. با وزرا در این باره صحبت می کنم و در جلسات و نشست های 
اقتصادی که با صاحب نظران اقتصادی داریم، به شکل مستمر دنبال 

این هستیم که تورم کنترل شود و فشاری که روی مردم عزیزمان 
هست، کاهش یابد.« با این حال با وجود رصد رئیس جمهور قیمت 
اجناس و کالاهای مختلف هر روز افزایش یافته، قدرت خرید 
مردم کاهش می یابد و سفره زندگیشان کوچک می شود. باید دید 
رئیس جمهوری که با شعار تغییر به نفع مردم وارد صحنه شده است 
این تغییر را در چه سطحی و چگونه به نفع مردم رقم خواهد زد یا 

اینکه در این امر موفق نخواهد بود.
  دغدغه معيشت يا فضای مجازی؟

شرایط جامعه به نحوی است که با در نظر گرفتن وضعیت زندگی 
خود نگاه چندان مساعدی به دولت و مخصوصا مجلس ندارند. قرار 
بود با روی کار آمدن مجلس و دولت انقلابی مشکلات مردم حل شود. 
اما این مشکلات حل که نشد هیچ بر مشکلاتشان هم افزوده شد. 
جالب اینکه مجلسی که با شعارهای پر طمطراق اقتصادی روی کار 
آمد و وعده حل معیشت  مردم را می داد رفته رفته تغییر مسیر داد  
و مشخص شد این مجلس نیز آنچنان که باید چیزی در چنته عمل 
ندارد. چرا که طی یک سال گذشته هر چه رو به جلو رفتیم دغدغه 
نمایندگان مردم از مشکلات اقتصادی و معیشتی جامعه به امور دیگر 
تغییر یافت. چنانکه امروز با وجود دیدن وضعیت بغرنج زندگی مردم،  
مجلس با چند فوریت به دنبال اجرای طرح صیانت از کاربران فضای 
مجازی است. پرسش اینجا است که اساسا در شرایط فعلی که کشور 
با مسائلی به مراتب مهم تر و اساسی تر روبه رو است واقعا چه جای طرح 
مباحثی چون محدودیت برای فضای مجازی است؟ هر چند که اساسا 
توضیح چندانی هم در این خصوص داده نمی شود که اصلا در طرح 
صیانت قرار است چه اتفاقی رخ دهد و تناقض در گفته های نمایندگان 
بسیار مشاهده  می شود. دولت نیز از هر دری وارد می شود و گریزی 
به مسائل می زند. آنچه مسلم است دولت و مجلس در یک سر درگمی 
به سر می برند و معلوم نیست که برای حل مشکلات معیشتی مردم، 
گرانی ها، افزایش قیمت ها، کاهش قدرت خرید، کاهش ارزش پول 
ملی و... چه تدابیر و تصمیم هایی اتخاذ خواهند کرد. نه دولت لایحه 
می دهد و نه مجلس طرحی و هر یک منتظرند تا ببینند دیگری چه 
می کند. قدرمسلم ادامه این رویه تتمه اعتماد مردم به دولت و مجلس 
را نیز کاهش خواهد داد  و موجبات اعتراض آنها را پدید خواهد آورد. 
لذا به نظر می رسد که باید تا مشکلات مردم بیش از این و صدای 
اعتراضشان بلند نشده، اقدامی در راستای حل مشکلات معیشتی 

جامعه صورت گیرد.

»آرمان ملی« شرايط جامعه و نگاه مسئولان را بررسی می كند:

معيشــت دغدغه مردم يا طرح صيـــانت؟ 
 تغيير به نفع مردم بايد جنبه عينی داشته باشد

»برخی مدیران برای سفرهای خارجی 16 میلیون حق 
مأموریت می گیرند« رقمی که نماینده رفسنجان در مجلس برای 
سفرهای خارجی ذکر کرد رقم کمی نیست و انتقاد حسین جلالی 
از نگاه بسیاری از کارشناسان درست است.  نمایندگان مجلس نهم 
با بررسی دوفوریتی و حتی یک فوریتی طرح الحاق یک تبصره 
به ماده 68 قانون مدیریت خدمات کشوری مخالفت کردند و در 
نتیجه طرح به صورت عادی به کمیسیون ارجاع شد. در صورت 
تصویب این طرح، حق فوق العاده ماموریت سفرهای خارجی برای 
مقامات و کارکنان به ۵۰ درصد کاهش می یافت که البته این طرح 
به کاهش حق ماموریت منجر نشد. دیروز جلالی با انتقاد از در 
نظر گرفتن حق مأموریت برای کارمندان یا مدیرانی که مأموریت 
خارج از کشور می روند، گفت: حق مأموریت برای مدیرانی که به 
خارج از کشور می روند، درست نیست چراکه این افراد با بلیت و 
هتل رایگان به خارج از کشور می روند اما حداقل 16 میلیون تومان 

هم حق مأموریت دریافت می کنند که باید این رویه اصلاح شود.

زنان در کابینه رئیسی صاحب کرسی وزارت نشدند اما در رده های 
دیگر به کار گرفته شدند. زنان حق خود می دانند به انتقاد از عملکرد 
مسئولان بپردازند و نشان دهند که صاحب نظر هستند مانند دیروز 
که یک نماینده زن مجلس از رئیسی انتقاد کرد. زهره لاجوردی 
گفت:  ضروری ترین رویکرد در سیاست گذاری ها، قانون گذاری ها و 
طرح های اجرایی مرتبط با زنان و خانواده توجه به صیانت و پاسداری 
از هویت انسانی زن مسلمان و تلاش در جهت ارتقای  جایگاه آنان در 
خانواده است و تا زمانی که به این رویکرد توجه کافی صورت نگیرد 
در حل و پیشگیری از آسیب ها و ناهنجاری های اجتماعی توفیقی به 
دست نخواهد آمد. وی گفت: از دولت انتظار داریم که هر چه سریع تر 
نسبت به انتصاب مدیران و معاونین در سطوح مختلف اقدام نماید 
گرچه پیگیری امور مهمی چون واکسیناسیون عمومی و گسترده در 
دستور کار بوده است. شرایط کشور و نیاز مبرم به تحول گسترده در 
مجاری امور، انتصاب مدیران و معاونین شایسته تحول گرای انقلابی 

و جوان را طلب می کند. 

خبر محرمانه  ماندن اموال مقامات و مسئولان به ظاهر ساده 
بود، اما درواقعیت حواشی زیادی ایجاد کرد. برخی مسئولان 
تمایلی ندارند تا دیگران از اموال و دارایی آنها باخبر شوند و بخش 
دیگری از این مسئولان چنین نیستند اما ظاهرا نمایندگان مجلس 
از دسته نخستند. ناصر ایمانی از فعالان سیاسی اصولگرا چنین 
گفت: در این خصوص یک مشکلی در ساختار حکومتی داریم که 
ربطی به این مجلس و آن مجلس ندارد. مشکل اصلی، این است که 
به طور طبیعی یک نماینده مجلس در هر دوره ای )چه گذشته و 
چه آینده( هر گونه تصمیمی که به نوعی با آن تمایلات نمایندگان 
مغایر باشد را قبول نمی کند و هیچ مرجعی بالاتر از آن هم وجود 
ندارد، بنابراین اصطلاحا مجلس هیچ وقت خود زنی نمی کند و ما 
هم هیچ مرجعی را در این ساختار نظام بالاتر از مجلس نداریم که 
بخواهد آنها را به نوعی ملزم کند مگر اینکه خود مجلس به لحاظ 
فکری و انقلابی در حد مجلس اول یا دوم باشند که بخواهند یک 
چنین طرح هایی را ارائه بدهند که به نوعی به ضرر خودشان باشد.

 انتقاد نماينده زن
 از رئیس جمهور

نماينده مجلس خودزنی 
نمی كند

 16 میلیون
 حق ماموريت؟!

روايت »تلاش بی وقفه« نمايندگان برای شکايت از اعضای دولت روحانی 

 حالا شكايت از ابتكار 
بعد از ظريف!

   از نظر شما وزراي دولت هاي احمدي نژاد نه تنها    
   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                مستحق شکايت كه حتی مستحق ملامت و گلايه نيستند!


